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رئیس سازمان فناوری اطلاعات گفت: پیش بینی 
و احصــاء نیازمندی های مردم توســط فعالان 
دانش بنیان، موفقیت پروژه های فناورانه را تضمین 

می کند. 
محمد خوانساری، معاون وزیر ارتباطات در نهمین جشنواره 
فناوری اطلاعات کشور)IT WEEKEND9( در محل 
صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری برگزار شد، ضمن 
عرض تبریک به مناسبت میلاد حضرت زهرا )س( و روز مادر 
و با نقل حدیثی از ایشان با این مضموم که »کسی که کاری را 
برای خدا انجام دهد، خداوند بهترین مصلحت را برای وی رقم 
خواهد زد«، به بررسی دلایل و میزان موفقیت و عدم موفقیت 
پروژه های فناوری اطلاعات در ســطح دنیا با اتکا به آمارهای 

جهانی پرداخت.
رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران با اشاره به منابع معتبری 
که تا کنون در حوزه مدیریت پروژه انتشــار یافته است، اظهار 
داشــت: طبق مطالعات میدانی صورت گرفته، آمار موفقیت 

پروژه های فناوری اطلاعــات در دنیا به طور حداکثری حدود 
۴۰ درصد اســت و حداقل ۶۰ درصد پروژه های این حوزه به 
شکســت منتهی و یا دچار چالش می شوند و میزان حدود ۱۵ 

درصدی این پروژه ها نیز بن بست کامل برخورد می کنند.
خوانساری با طرح این پرســش که چرا کسب موفقیت در 
پروژه های فناورانه دشوار است به لزوم توجه به چهار زاویه برای 
دستیابی به موفقیت در پروژه های IT تاکید کرد و گفت: مردم، 
فرآیندها، فناوری و سازماندهی زاویه هایی هستند که توجه به آنها 
زمینه دستیابی به موفقیت در پروژه های فناوری را فراهم می کند.
وی پیش بینــی و احصاء نیازمندی های کارفرما را یک نکته 
مهم و کلیدی ارزیابی کرد و در تشریح بیشتر این موضوع بیان 
داشــت: یکی از تفاوت های اصلی پروژه های حوزه فناوری به 
ویژه نرم افزار در این است که نیازمندی های کارفرما ممکن است 
با توجه به نیازهای مردم در طول پروژه تغییر پیدا کند و تغییر 
نیازمندی، تغییر ایده را در پی دارد و به همین ترتیب پروژه با تغییر 
در مسیر اصلی خود مواجه می شود. بنابراین، ایجاد چرخه های 

کوچک در طول پروژه با هدف دریافت و اخذ بازخورد نظرات 
کارفرما و یا مشتری، روح متدولوژی جدید نرم افزار است که در 

پروژه های این حوزه به طور غالب وجود دارد.
معاون وزیر ارتباطات، با یادآوری این که ســرویس در حوزه 
فناوری مردم محور اســت، گفت: درک زود هنگام اشتباه در 
طول پروژه، این امکان را برای پیمانکار یا ارائه دهنده خدمت 
ایجاد می کند که بتواند وقت و هزینه کمتری را برای تغییر مسیر 
خود اختصاص دهد. در این میان، استفاده از روش »تیررسام« 
و به عبارتی تست کردن پروژه در طول مسیر، می تواند نقش 
مؤثــری را در موفقیت آن ایفا کند. رئیس ســازمان فناوری 
اطلاعات ایران، خطاب به پیمانکاران و شرکت هایی که برای 
کارفرمایان در بخش دولتی به ارائه خدمت می پردازند، توصیه 
کرد: به طور کلی، کارفرمایان دولتی در پیشبرد اهداف خود با 
محدودیت زمانی مواجه هستند. بنابراین ارائه خروجی های متعدد 
در بازه های زمانی کوتاه، نتیجه بهتری را در مقایسه با ارائه یک 

خروجی پس از اتمام هر فاز کاری به دنبال دارد.

معاون وزیر ارتباطات :

موفقیت پروژه های فناورانه منوط به تامین نیازهای مردم است  

تیک تاک در فرانسه ۵ میلیون یورو جریمه شد 

فرانسه اپلیکیشن ویدئوی کوتاه تیک تاک را به دلیل کوتاهی در پرداختن به 
موضوع کوکی های آنلاین، ۵ میلیون یورو معادل ۵.۴ میلیون دلار جریمه کرد 

دیده بان حفاظت از دیتای فرانسه )CNIL( اعلام کرد تحقیقات تنها مربوط به وب سایت 
تیک تاک بوده و اپلیکیشن های تلفن هوشمند این سرویس که استفاده بسیار بیشتری از آنها 

می شود را شامل نشده است.
این دیده بان در تحقیقاتش پی برد که برای کاربران وب سایت تیک تاک، مخالفت با استفاده 
از کوکیهای آنلاین به راحتی ممکن نیست. رگولاتوری فرانسه همچنین دریافت کاربران اینترنت 

درباره استفاده تیک تاک از کوکیها به حد کافی مطلع نشده اند.
سخنگوی تیک تاک گفت: این یافته ها، مربوط به شیوه های گذشته بود که حدود یک سال 
پیش مورد رسیدگی قرار گرفت و اکنون مخالفت با کوکیهای غیرضروری راحتتر شده و اطلاعات 
بیشتری درباره هدف برخی از این کوکی ها فراهم شده است. خود دیده بان حمایت از دیتای 
فرانسه به همکاری ما در طول روند تحقیقات اشاره کرد و حریم خصوصی کاربران، اولویت اصلی 

برای تیک تاک مانده است.
بر اساس گزارش رویترز، تحت مقررات اتحادیه اروپا،   وب سایت ها باید برای استفاده از هرگونه 
کوکی )قطعه کوچک داده که در هنگام مرور وب ذخیره می شود( موافقت کاربران را از قبل 

دریافت کنند. همچنین باید رد کوکی ها را راحتتر کنند.

صفحه لمسی به رایانه های اپل می آید

اپل سرگرم کار برای افزودن صفحات لمسی به رایانه های مک خود است. 
بلومبرگ به نقل از منابع آگاه ضمن اعلام این خبر، نوشــت: نخستین رایانه مک مجهز به 
صفحه لمســی ممکن است تا سال ۲۰۲۵ در راستای ارتقای مدل »مک بوک پرو«، توسط 

اپل عرضه شود.
به گفته منابع آگاه، مهندسان اپل سخت مشغول کار روی این پروژه هستند که نشان می دهد 
این شرکت به طور جدی قصد دارد رایانه های مک مجهز به صفحه لمسی را تولید کند. با این 

حال، طرحهای مذکور نهایی نشده و ممکن است تغییر کند.
این شــرکت به مدت یک دهه مدعی بود که صفحه های لمسی در لپ تاپها به خوبی کار 
نمی کنند و اگر کســی رابط کاربری لمسی می خواهد، آی پد، گزینه بهتری خواهد بود. اپل 

همچنین نگران بود که مک لمسی، به فروش آی پد ضربه بزند.
اما رقیبان اپل، به شکل فزاینده صفحه های لمسی را به رایانه ها اضافه کرده و این شرکت را 
برای انجام اقدام مشابه تحت فشار گذاشتند. افزایش فروش بازار مک در سالهای اخیر هم، این 
کسب و کار را از فروش آی پد سودمندتر کرده و این شرکت می خواهد تا جایی که می تواند 

مدلهای رایانه خود را جذاب نگه دارد.

 بازگشت خدمه ایستگاه فضایی
 با پرتاب کپسولی جدید

سازمان فضایی فدرال روسیه )روسکوسموس( و اداره کل هوانوردی و فضایی 
آمریکا )ناسا( تصمیم گرفتند کپسول سایوز امِ اسِ - ۲۳ را برای بازگرداندن ۲ 

فضانورد روس و یک فضانورد آمریکایی به فضا پرتاب کنند.
روسکوسموس )سازمان فضایی فدرال روسیه( اعلام کرد؛ فضاپیمای جدیدی را به فضا پرتاب 
خواهد کرد تا برخی از خدمه ایستگاه فضایی بین المللی را پس از آسیب دیدن و نشت کپسولشان 

به زمین بازگرداند.
۲ فضانورد روس به اسامی سرگئی پروکوپیف )Sergey Prokopyev( و دیمیتری پتِلین 
)Dmitri Petelin( و یک فضانورد ناســا به نام فرانک روبیو )Frank Rubio(، در ماه 
سپتامبر با فضاپیمای سایوز امِ اسِ- ۲۲ وارد ایستگاه فضایی بین المللی شدند و قصد داشتند از 
این کپسول برای بازگشت به زمین استفاده کنند؛ اما ماه گذشته مایع خنک کننده آن نشت کرد 

و در نتیجه دمای کابین بالا رفت.
رئیس روسکوســموس،  یوری بوریسوف )Yuri Borisov(، به خبرنگاران گفت: پس از 
بررسی وضعیت و گفتگو با ناسا، تصمیم گرفتیم کپسول جدید سایوز امِ اسِ - ۲۳ را در حالت 
خودکار بدون خدمه در ۲۰ فوریه )یک اسفند( به فضا پرتاب کنیم تا سه فضانورد برای بازگشت 

از آن استفاده کنند.
بنا بر اعلام وبگاه فیز )phys(، ابتدا قرار بود سایوز امِ اسِ – ۲۳ در ماه مارس به فضا پرتاب شود 

تا دو فضانورد روس و یک فضانورد آمریکایی را در مدار قرار دهد.
بوریسوف افزود: سایوز امِ اسِ – ۲۳ برخی از تجهیزات را نیز به ایستگاه فضایی بین المللی منتقل 
خواهد کرد.در ماه دسامبر، زمانی که فضانوردان روس قصد داشتند برای انجام راهپیمایی فضایی 
برنامه ریزی شده به خارج از ایستگاه فضایی بروند، نشت مایع را از فضاپیمای سایوز امِ اسِ- ۲۲ 

مشاهده کردند.
به گفته بوریسوف، نشت سایوز امِ اسِ- ۲۲ ناشی از برخورد یک ریزشهاب سنگ بوده است و 

این کپسول بدون خدمه به زمین بازگردانده خواهد شد. 

 ابداع ابزاری که از هوا و آفتاب انرژی پاک
 تولید می کند

محققان سوئیسی با الهام از فتوسنتز طبیعی ابزاری ابداع کرده اند که از هوا و 
نور خورشید، هیدروژن که منبع انرژی پاک است را تولید کرده اند. محققان در 
سراسر جهان مشغول یافتن منابع انرژی عاری از کربن هستند تا از پیامدهای 

تغییرات آب وهوایی اجتناب کنند.
در همین راستا گروهی از محققان در سوییس ادعا می کنند یک دستگاه کوچک شبیه برگ 
ابداع کرده اند که می تواند راه حلی طولانی مدت برای چالش ذخیره انرژی تجدیدپذیر فراهم 

کند.
توســعه دهندگان این دستگاه در دانشگاه EFPL با الهام از فرایند طبیعی فتوسنتز آن را 

ابداع کرده اند.
کوین سیوولا یکی از مهندسان شیمی این دانشگاه می گوید: فرایند فتوسنتز طبیعی با دریافت 
دی اکسید کربن از هوا همراه نور خورشید و پس از آن تولید شکر انجام می شود، به این ترتیب 

نور خورشید به طور موثر در حالتی شیمیایی ذخیره می شود.
او در ادامه می افزاید: ما نیز می خواستیم همین کار را انجام دهیم. یعنی نور خورشید و آب را از 

هوا گرفته و انرژی آفتاب را به شکل هیدروژن ذخیره کنیم.
حاصل پژوهش های این محققان یک ویفر کوچک و شفاف از جنس فیبرهای شیشه ای 
است که با یک ماده نیمه رسانا پوشیده شده و از نور خورشید برای جدا کردن آب به هیدروژن 

و اکسیژن استفاده می کند.
هرچند پیش از این فرایند فتوسنتز مصنوعی نمایش داده شده، اما فناوری نوین دو مشکل 

برداشت آب از هوا و تامین انرژی واکنش شیمیایی با نور خورشید را برطرف می کند.

ادامه از صفحه یک
به نظر من، این اقدام نه تنها به نفع تولید کشور نخواهد بود، بلکه 
رانت و فسادهای اقتصادی نیز به همراه دارد. نمونه طرح های 
این چنینی به دفعات اجرایی شده و نتایج مناسبی از آنها حاصل 
نشده است. به عنوان مثال، معافیت های تعرفه ای گمرکی برای 
تجارت در مناطق آزاد کشــور وجود داشته و این تسهیلات، 
به منظور بهبود و رونق صادرات در نظر گرفته شــده است، اما 
چیزی که در چند دهه گذشته شاهد آن بودیم، عرضه کالاها 
در بازارهای داخلی و شکل گیری تخلفات گسترده در مناطق آزاد 
بوده است. همیشه راه فرار باز بوده و افراد سودجو، با اقدامات خود 

تعادل بازار را بر هم خواهند زد. برخی افراد معتقدند با مدیریت 
بازار و تولید، می توان جلوی تخلفات را گرفت که به نظر من این 
کار نشدنی بوده و در ادامه چالش های اقتصادی بیشتری را برای 
کشور به همراه خواهد داشت. از سویی دیگر، تولیدکننده زمانی 
مواد اولیه موردنیاز خود را وارد می کند که در داخل کشور وجود 
نداشته باشد. اگر مواد اولیه و خوراک صنایع در داخل وجود داشته 
باشند، نه تنها دلیلی برای انجام واردات موقت نیست، بلکه حتی 
دولت نیز اجــازه واردات را صادر نمی کند. اگر مواد اولیه برای 
صنعتی نیز وجود نداشته باشد، تولیدکننده با ثبت سفارش، کالا را 
وارد کرده و به تولید متناسب با شرایط خود می پردازد. بیشتر این 

نوع تولیدات، نیاز بازار داخلی است و تولیدکنندگان نمی توانند خود 
را در چالش الزام صادرات بیندازند، بنابراین واردات موقت برای 
آنها صرفه اقتصادی ندارد و ترجیح می دهند تا با انجام واردات 
قطعی، ابتدا به نیاز بازار داخل پاسخ دهند و سپس استراتژی های 
صادراتی را تدوین کنند، از این رو، واردات موقت نه تنها از سوی 
تولیدکنندگان خواهان نداشته، بلکه ضرورتی نیز برای اجرای 

گسترده آن احساس نمی شود.
توســعه تولید صادرات محور، وابسته به مولفه های متعددی 
است و نمی توان تنها با راهکارهایی مانند واردات موقت یا سایر 
موارد این چنینی، امید به رشد صادرات به ویژه صادرات غیرنفتی 

داشت. مهم ترین و موثرترین نکته در توسعه صادرات غیرنفتی، 
دارا بودن برندهای قوی در عرصه های جهانی است. ایران باید 
در حوزه های صادراتی خود، کار برندســازی قوی انجام داده و 
همزمان از نظر کمیت و کیفیت، تولیــدات خود را ارتقا دهد. 
متاسفانه در حال  حاضر ایران تنها دارای تعداد محدودی برند 
قدرتمند و معروف در بازارهای جهانی است. از سویی دیگر، در 
حال  حاضر کارخانه ها و کارگاه های تولیدی در ایران، کوچک و 
متوسط هستند و برای صادرات نیازمند دارا بودن صنایع قوی 
در مقیاس های بزرگ و کلان هســتیم. امکان بازاریابی برای 
تولیدات این صنایع وجود ندارد و این مسئله، یک ضعف جدی 

است. در چنین شرایطی  انتظار نمی رود که خریداران خارجی، 
تمایل به خرید و استفاده از کالاهای ایرانی در صنایع و حوزه های 

تولیدی مختلف را داشته باشند.
دولت باید به موانع فعلی صادرات توجه داشته باشد و در راستای 
رفع آنها برآید. مشکلات نوسانات جدی نرخ ارز و چالش های 
پولی و بانکی، از معضلات جدی تولید اســت و مدیران باید 
نگاهی جدی به این مســائل داشته باشــند. بدون توجه به 
ریشه های مشکلات تولید و صادرات و تنها تمرکز بر تدوین 
راهکارهای نامناسب،  انتظار نمی رود اقتصاد کشور در مسیر رشد 

قرار گیرد.

وارداتموقتدردتولیدرادوانمیکند

اخبار کوتاه 

توییتر در حال بررسی فروش بعضی از 
نامهای 8درآمد این شرکت است. 

روزنامه نیویورک تایمــز به نقل از منابع آگاه 
گزارش کرد توییتر در حال بررسی فروش نامهای 
کاربری به عنوان منبع جدید درآمدزایی است تا به 
کسب و کار این شرکت که تحت مالکیت ایلان 
ماســک قرار دارد، جان دوباره ببخشد. به گفته 
منابع آگاه، کارمندان توییتر دستکم از دسامبر در 
حال صحبت درباره فروش نامهای کاربری برای 
این ســرویس بوده اند. مهندسان توییتر درباره 

برگزاری مزایده های آنلاینی که در آن افراد می توانند برای خرید نامهای کاربری 
که شامل واژه ها، اعداد یا مجموعه ای از کاراکترهایی است که پس از علامت 
@ قرار می گیرند درخواست کنند به عنوان مثال نام کاربری ایلان ماسک @

elonmusk است.
 هنوز معلوم نیست که آیا این پروژه پیش خواهد رفت و آیا این برنامه شامل همه 
نامهای کاربری یا تنها بخشی از نامهای کاربری خواهد بود. اما ایلان ماسک ماه 
گذشته اعلام کرد که می خواهد حسابهای کاربری غیرفعال در توییتر را حذف 

کرده و حداکثر ۱.۵ میلیارد نام کاربری را آزاد کند.
تنها بعضی از نامهای کاربری مانند نامهــای افراد معروف، برندها و نامهای 
محبوب ممکن است ارزش داشته باشند. این شرکت شبکه اجتماعی از زمانی 
که در قراردادی به ارزش ۴۴ میلیارد دلار در اکتبر گذشته توسط ایلان ماسک 
خریداری شد، شاهد اغتشاش و بی نظمی فراوانی در مدیریت این پلتفرم بوده 
است. با توجه قیمت بالای این قرارداد، ایلان ماسک برای اینکه خریدش را موفق 

کند، تحت فشار قرار دارد.
 ایلان ماســک از آن زمان هزینه ها در توییتر را کاهش داده و به اخراج دسته 
جمعی کارمندان، کاهش هزینه های دیگر و توقف پرداخت به فروشــندگان 
مبادرت کرده و همزمان تلاش کرده است منابع درآمد جدیدی برای درآمدزایی 
پیدا کند زیرا توییتر از زمان مالکیت او، شاهد افت شدید در آمده تبلیغاتی بوده 

است.
مالک میلیاردر توییتر یک برنامه اشتراک تغییر یافته را معرفی کرد تا کاربران 
بتوانند برای دریافت علامت احراز هویت، پول پرداخت کنند و این شرکت اسنادی 
را نزد وزارت خزانه داری برای پردازش این پرداخت ها تنظیم کرده است. ایلان 
ماسک اظهار کرده است قصد دارد یک اپلیکیشن همه منظوره بسازد که مشابه 
اپلیکیشن ویچت چین خواهد بود که بیش از یک میلیارد کاربر، از آن برای یافتن 

اخبار، تماس با دوستان، انجام پرداختها و سفارش غذا استفاده می کنند.

نامهای کاربری منحصر می تواند ســودمند 
باشند. این نام ها اغلب در نخستین روزهای تولد 
پلتفرمهای شبکه اجتماعی ثبت شدند و بعضی 
از افراد و برند ها تمایل دارند برای دریافت آنها 
هزاران دلار پرداخت کند. بازارهای سیاهی نیز 
شکل گرفته که در آن افراد می توانند نامهای 
کاربری منحصر را که معمولا یک واژه کوتاه یا 
عدد کوتاه بوده و توسط مالکشان رها شده اند 
را خریداری کنند. توییتر و ایلان ماسک در این 
باره اظهار نظر نکردند و مقررات توییتر، خرید و 
فروش نامهای کاربری خاص را ممنوع کرده اســت. این تجارت پیش از این 
هکرها را به خود جلب کرده بود و در ســال ۲۰۲۱، یک نوجوان ۱۷ ساله اهل 
فلوریدا پس از اینکه توییتر را هک کرد تا نامهای کاربری جذاب را بفروشــد، 
دستگیر شد. اپلیکیشن پیام رسان تلگرام در اکتبر اعلام کرد که به افراد اجازه 

می دهد نامهای کاربری خاص خود را بفروشند.
 ایلان ماسک چند روز پس از خرید توییتر در اکتبر اعلام کرد قاطعانه به دنبال 
پاکسازی حسابهایی است که به مدت یک سال غیر فعال بودند و بعضی از آنها 
نامهای کاربری پرتقاضایی دارند. او در دسامبر اعلام کرد توییتر نامهای کاربری 
که مشخص است مربوط  به حسابهای حذف شده ای هستند که سالهاست هیچ 

توییتی ارسال نکرده و ورودی به آنها صورت نگرفته است را آزاد خواهد کرد.
این برنامه نگرانی کاربرانی را برانگیخت که می ترسند توییتر حسابهای افرادی 
که در گذشته اند و صفحه توییتر آنها برای گرامیداشت یادشان استفاده می شود 
را حذف کند. تا ژوئیه که این شــرکت برای آخرین بار آمار مالی خود را منتشر 
کرد، توییتر حدود ۲۳۸ میلیون کاربر فعال روزانه داشت که تبلیغات را مشاهده 

می کردند.
توییتر به اخراج کارمندانش ادامه می دهد. ایلان ماسک تعداد کارمندان توییتر 
را حدود ۷۵ درصد در مقایسه با ۷۵۰۰ کارمندی که پیش از قرارداد خرید وجود 
داشتند، کاهش داده است. هفته گذشته اخراجی های جدیدی صورت گرفت که 
در جریان آن، ده ها کارمند از جمله مهندسان بخش تبلیغات و اعضای تیم اعتماد 

و ایمنی اخراج شدند.
ایلان ماســک که همچنین مدیر عامل شــرکت خودروسازی برقی تسلا 
است، هفته جاری با ارسال ایمیلی به کارمندان توییتر اعلام کرد پس از اتمام 
کارهایش در تسلا، برای دیدار حضوری فرصت دارد و به آنها یادآوری کرد که 
همه طراحیهای محصول و تغییرات مهندسی هر چند که جزئی باشند، باید مورد 

موافقت و تایید او قرار گیرند.

معاون اداری مالــی و مدیریت منابع 
انســانی وزارت علــوم، تحقیقات و 
فناوری گفت: بودجه مناســبی برای 
ســاخت بنای جدید موزه ملی علوم 
و فنــاوری در اراضی عباس آباد اخیرا 

تخصیص داده شده است. 
موزه ملی علوم و فناوری که با توافق کتابخانه 
ملــی و وزارت علــوم در بخش هایی از محل 
قدیمی بنای این کتابخانه در خیابان سی تیر دایر 
بود، از مرداد گذشته به دلیل اختلاف این دو نهاد 

بر سر بنای موزه تعطیل شد؛ موضوعی که ایرنا طی چند گزارش آن را از معاونت 
پژوهشی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری و مسئولان کتابخانه ملی پیگیری کرد.
ســاخت بنای جدید برای موزه ملی علــوم و فناوری نیز از مدت ها قبل و به 
دلیل اجاری بودن بنای فعلی آن مطرح بود و اوایل ســال ۱۴۰۰ خبر رسید که 
احداث بخش نخست ساختمان جدید موزه ملی علوم و فناوری ایران در منطقه 
گردشــگری، علمی و فرهنگی عباس آباد با برگزاری مناقصه در بستر سامانه 
تدارکات الکترونیک دولت در مرحله اجرا قرار گرفته است. بر اساس این خبر، 
بنای ساختمان موزه ملی علوم و فناوری ایران در منطقه گردشگری، علمی و 

فرهنگی عباس آباد حدود سه هکتار است.
سیف الله جلیلی رییس موزه ملی علم و فناوری ایران گفت تیر ماه گذشته در 
مورد روند ساخت این ساختمان توضیح داده بود که ساخت و ساز این ساختمان در 
اراضی عباس آباد و کنار مجموعه فرهنگستان ها از یک سال قبل آغاز شده است 
و انتظار داریم این بنا به مساحت ۳۰ هزار مترمربع در صورت تامین بودجه مناسب 
تا پایان سال به پایان برسد.با وجود این فعلا خبری از ساخت بنا و استقرار موزه در 
این ساختمان جدید نیست و حتی بر اساس اطلاعات پایگاه  اطلاع رسانی موزه نیز 
پروژه طراحی و ساخت ساختمان جدید طی برنامه ای پنج ساله و در سه مرحله اجرا 
خواهد شد.علی خطیبی معاون اداری مالی و مدیریت منابع انسانی وزیر علوم در 
مورد بودجه ساخت بنای جدید موزه اینچنین گفت: بنای جدید موزه ملی علوم و 
فناوری ردیف بودجه در بودجه سنواتی دارد ولی هفته گذشته هم کمک ویژه تری 
را به ساخت این بنا اختصاص دادیم.وی بدون ارائه میزان و مبلغ دقیق بودجه 
تخصیص یافته برای پیشبرد ساخت بنای موزه علوم اظهار داشت: برای اینکه 
موزه دوباره کار خود را ازسربگیرد و در ساختمان جدید دایر شود، بودجه خوبی 
تخصیص داده شد تا ساخت قسمتی از بنا و نه همه آن، تا اواسط سال آینده پایان 
یابد.معاون اداری مالی وزارت علوم تاکید کرد: عدد خوبی را اخیرا برای پیشبرد 
ساخت موزه ملی علوم و فناوری تخصیص دادیم و با جدیت در حال حل مشکل 

هستیم. همچنین برای حل اختلاف با کتابخانه 
ملی تلاش می کنیم.بنای قدیمی کتابخانه ملی 
ایران در خیابان سی تیر، قطب میراث فرهنگی 
تهران از زمانی )ســال ۱۳۸۳( که کتابخانه در 
پی ادغام با سازمان اسناد ملی به نام سازمان اسناد 
و کتابخانه ملی ایران نام گرفت و به ساختمان 
جدید در منطقه فرهنگی گردشگری عباس آباد 
اسباب کشی کرد، شاهد درخواست وزارت خانه ها 
و نهادهای مختلف برای استفاده های دیگر از 
این بنا بوده است. واقع شدن در منطقه تاریخی 
۱۱ شهر تهران، نزدیکی به بناهای تاریخی مختلف و همجواری با موزه های دیگر 
که هر کدام می تواند گردشگران و بازدیدکنندگان زیادی را جلب کند، موجب 

رایزنی این نهادها برای استفاده از بنای مزبور می شد.
این بنای تاریخی که همراه با بقیه مجموعه موزه ملی در قســمت شمالی 
ســاختمان موزه ملی ایران )خیابان سی تیر( به مساحت حدود ۳۵۰۰ مترمربع 
واقع اســت و همراه با موزه ایران باستان که امروز موزه ملی ایران نام دارد، در 
سال ۱۳۵۷ در فهرست آثار ملی شهر تهران ثبت شده است. مجموعه بناهای 
 موزه ملی ایران و بنای کتابخانه ملی توسط معمار مطرح فرانسوی آندره گدار 
)۱۸۸۱ تا ۱9۶۵( در ســال های ۱۳۱۳ و ۱۳۱۴ طراحی و در سال ۱۳۱۸ افتتاح 
شد. البته سندی نیز در موزه ملی وجود دارد که نشان می دهد غیر از گدار، ماکسیم 
ســیرو )۱9۰۷ تا ۱9۷۵( دیگر معمار فرانسوی نیز در طراحی این بناها در سال 
۱۳۱۴ نقش داشته است.وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزارت علوم، تحقیقات 
و فناوری و مجلس شورای اسلامی هر کدام با هدف استفاده از این بنا برای ارائه 
خدمات موزه ای با ســازمان اسناد و کتابخانه ملی ایران رایزنی کرده بودند و در 

نهایت طبقه دوم به وزارت علوم برای تاسیس موزه علوم و فناوری واگذار شد.
پیرو پیشــنهاد وزارت علوم، تحقیقات و فناوری درباره تأسیس موزه علوم و 
فناوری، مورخ ۱9/۱۲/۱۳۸۰ در خصوص تاســیس موزه ملی علوم و فناوری 
جمهوری اســلامی ایران، کلیات آن در تاریخ ۲۲/۱۰/۱۳۸۱ به تصویب هیات 
وزیران رسید و در نهایت موزه ملی علوم و فناوری ایران به عنوان یک موسسه 
پژوهشی زیر نظر وزارت علوم، تحقیقات و فناوری در ساختمان پیشین کتابخانه 
ملی و در خیابان سی تیر با یک گالری در سال ۱۳۸9 کار خود را آغاز کرد و با 
توسعه موزه اکنون دارای چند نگارخانه است که هر کدام مخاطب را با وجوهی از 
دنیای علم آشنا می کنند؛ ۶ نگارخانه فعال موزه ملی علوم و فناوری ایران؛ شامل 
نگارخانه های کهن  بوم  و  بر، نجوم قدیم، ابزارهای جراحی قدیم، مورس تا موبایل 

و دنیای حرکت و نورشناسی است.

توییتربهفکرفروش
نامهایکاربریجذابافتاد

بودجهمناسبیبرایساخت
بنایجدیدموزهعلومتخصیصدادهشد

معاون اول رئیس جمهور به مناسبت سالروز ولادت حضرت 
فاطمه زهرا )س( از مرکز نوآوری مانا بازدید کرد.

معاون اول رئیس جمهور صبح روز )جمعه( به مناســبت میلاد حضرت 
زهرا )س(، روز زن و روز مادر با حضور در جمع بانوان شتابدهنده اجتماعی 
بانوان مانا و باشــگاه بانوان پیشرفت با فعالیت ها و دغدغه های جمعی از 

مادران فعال در حوزه های فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی آشنا شد.
دکتر محمد مخبر در این برنامه ضمن بازدید از این شتابدهنده با ۳۰ نفر از 

بانوان فعال به گفتگو پرداخت.
گفتنی است باشگاه بانوان پیشرفت با هدف ایجاد زیرساخت مناسب برای 
فعالیت فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی بانوان و مادران و شبکه سازی برای 

بانوان فعال اجتماعی از شهریور ۱۳9۸ راه اندازی شده است.
حمایــت و تمرکز بر حــل چالش های بانوان، ارائــه خدمات متنوع و با 
کیفیت، تلاش برای توانمندسازی و افزایش اعتماد بنفس در بانوان و ایجاد 
 شبکه ای از بانوان و مادران فعال اجتماعی از جمله دیگر اهداف این باشگاه

 است.

بازدید معاون اول رئیس جمهور از مرکز نوآوری مانا 

معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش 
بنیان رئیس جمهور گفت:توجه نخبگان 
به مسائل گوناگون جامعه برای ما اهمیت 

دارد.
روح الله دهقانی در ادامه ســفرهای استانی خود 
به یزد رفت و بازدید از دستاوردهای شرکت های 
دانش بنیان و خلاق در پارک علم و فناوری استان، 
در نشست هم اندیشی با نخبگان یزدی حاضر شد 

و به گفتگو با آنها پرداخت.
رئیس بنیاد ملی نخبگان در این نشست گفت: هدف از برگزاری چنین برنامه هایی، شنیدن سخنان نخبگان 
فعال و موثر استان است که دیدار با نخبگان یزدی هم شیرین بود هم کارگشا و نکاتی پیرامون حوزه نخبگان 

و نیز مسائل کشور مطرح شد.
وی افزود: از بدو حضور در معاونت علمی و بنیاد ملی نخبگان همواره دیدگاه های موجود در حوزه توسعه 
بنیاد نخبگان و معاونت علمی را بامستعدان و نخبگان استان مطرح میکنم تا ان شالله بتوانیم با هم افزایی 

مسیر نخبگان را اعتلا ببخشیم. 
دهقانی در بخش دیگری از سخنان خود در خصوص تبیین حکمرانی نخبگان گفت: بر این باوریم که 
معاونت علمی و بنیاد ملی نخبگان دو نهادند که باید توسط نخبگان، مدیریت و حکمرانی بشوند و این گونه 
نشســت ها نیز در همین راستاست و در این دیدار نیز از مطالب بیان شده استفاده و برای حل مشکلات 

نخبگان و شرکت های دانش بنیان تلاش خواهیم کرد.
معاون علمی و فناوری رییس جمهور گفت: توجه نخبگان به مسائل گوناگون جامعه نیز برای ما دارای 

اهمیت بسیاری است وامیدواریم بتوانیم از نقطه نظرات آنها استفاده کنیم.
دکتر مفتاحی زاده رئیس بنیاد نخبگان استان یزد نیز در سخنانش به فعالیت ها و اقدامات این بنیاد در استان 
پرداخت و ابراز امیدواری کرد با همکاری و حضور نخبگان و حمایت معاون علمی و رییس بنیاد ملی نخبگان، 

استان یزد را به استان پیشرو در زمینه نخبگی و پیشرفت مبدل خواهیم کرد.
در ادامه این نشست نخبگان حاضر بخشی از دغدغه های خود را مطرح کردند که از آن جمله می توان به 
»برگزاری جشنواره منطقه ای اختراعات«، »راهکارهای اثرگذاری بیشتر نخبگان در جامعه«، »تامین شغل 

و مسکن نخبگان« اشاره کرد. 

نانو  گروهی از محققان ایرانــی نوعی 
ژنراتــور پیزوالکتریک ابــداع کرده اند 
که نخی از جنس فلز و قــادر به تولید 

الکتریسته است.
نانو ژنراتورهای پیزوالکتریک )PENG( یک راه 
حل مناسب برای تبدیل انرژی مکانیکی تولید شده 

توسط حرکت بدن به الکتریسیته هستند.
در این میان نخ های تک بعدی پلتفرمی را برای 

PENG های پوشیدنی انعطاف پذیر فراهم می کنند که می توانند با وضعیت بدن منطبق شوند. به این 
ترتیب برداشت انرژی به شیوه ای راحت و کارآمد انجام می شود.به همین دلیل گروهی از محققان با همکاری 
فاطمه ذبیحی، محمد رضا یوسفی دارستانی و پیمان ثروتی یک نوع نخ پیزوالکتریک انعطاف پذیر ابداع کرده اند 
که برای ایجاد آن، طی یک مرحله پروسکایت هالید سرب سزیم همراه نانوفیبرهای PVDF) پلی وینیلیدین 

فلوراید( روی نخی از جنس فولاد ضد زنگ قرار گرفت.
کریستال های پروسکایت طی فرایند الکتروریسی تشکیل شدند.تحقیق پژوهشگران نشان دهنده مورفولوژی 
نانو فیبری است که کریستال های پروسکایت روی آن گسترده می شوند و در نتیجه سطحی ناهموار به وجود 
می آید و به تشکیل نانوکامپوزیت های پیزوالکترویک با PVDF برای برانگیختگی فشار بیشتر منجر می 
شود.پس از آن  محققان چگونگی تاثیرگذاری آنیون پروسکایت هالید بر عملکرد پیزوالکتریک PENG را با 

مقایسه میان پروسکایت های CsPbBr۳ وCsPbI۲Br بررسی کردند.
در نتیجه این امر دستگاه های دارای یک نخ پروسکایتCsPbI۲Br با نانوفیبرهای PVDF علمکرد 
بهتری داشتند و ولتاژ برق تولیدی آنها ۸.۳ ولت بود که از آنها برای شارژ خازن ها برای تغذیه الکترونیک استفاده 
شد.دستگاه در محیط عادی پس از ۳ ماه عملکرد خود را طی ۱9هزار و ۲۰۰ چرخه فشار مکانیکی حفظ کرد.
عملکرد الکتریکی ایده آل و با ثبات را می توان به دلیل ارتقای بلورسازی CsPbI۲Br دانست. عملکرد 
الکتریکی عالی و پایدار را می توان به تبلور بهینه کریســتال های CsPbI۲Br، عملکرد مکمل آنها با 

PVDF و تشکیل نانوالیاف با یکنواختی و استحکام نسبت داد.
انعطاف پذیری نخ های پیزوالکتریک آن ها را قادر می سازد تا در حین برداشت انرژی از حرکات بدن، خم، 
تابیده و بافته شوند تا انرژی حاصل از حرکات بدن را جمع آوری کنند که این موضوع پتانسیل برداشت انرژی 

مکانیکی پوشیدنی را نشان می دهد. 

توجه نخبگان به مسائل گوناگون جامعه 
برای ما اهمیت دارد

 محققان ایرانی نخ تولید کننده برق
 ابداع کرده اند

یک عملیات هک که تصور می رود به یک 
دولت آسیایی مرتبط باشد، موفق شده 
است به هفت هدف مهم در جنوب شرقی 
آســیا و اروپا شامل سازمانهای دولتی و 

نظامی رخنه کند. 
شــرکت امنیت ســایبری »گروه آی بی« در 
گزارشی اعلام کرد گروه هکری جدیدی که دارک 
پینک )صورتی تیره( نام گرفته، از سپتامبر تا دسامبر 

سال گذشته، با استفاده از ایمیل های فیشینگ و بد افزار پیشرفته، سیستمهای نهادهای نظامی در فیلیپین و 
مالزی و همچنین سازمانهای دولتی در کامبوج، اندونزی و بوسنی هرزگوین را هک کرده است. همچنین 
یک سازمان مذهبی غیرانتفاعی و یک سازمان توسعه دولتی اروپایی مستقر در ویتنام هدف حملات هک 
این گروه قرار گرفته است. آندری پولو وین کین، تحلیلگر بدافزار در »گروه آی بی« در این باره گفت: فعالیت 
دارک پینک قابل توجه است زیرا روشن است که آن ها تلاش کرده اند اسنادی را از شبکه های هک شده 
به سرقت ببرند تا به اطلاعات حساس و مهم دست پیدا کنند.با در نظر گرفتن شیوه عمل این گروه و اهداف 
اصلی آن که شامل نهادهای نظامی و دولتی هستند و همچنین ابزارهای پیشرفته هایی که از آنها استفاده 
کرده است، دارک پینک احتمالا یک گروه جاسوسی دولتی بوده که پیش از این شناسایی نشده بود.حملات 
سایبری که منشا آنها از منطقه آسیا و اقیانوسیه است، با هدف جاسوسی شرکتی از جمله سرقت اسناد و 
فایلهای صوتی ضبط شده در دستگاه های هدف انجام می گیرد. این هکرها به اهدافشان، ایمیلهایی حاوی 
لینک یک وب سایت می فرستند که می تواند برای دانلود فایل مخرب استفاده شود و این فایل مخرب 
پس از نصب شدن، اطلاعات شخصی دستگاههای آلوده از جمله کلمه عبور، تاریخچه مرور وب و دیتا از 

اپلیکیشن های اجتماعی مانند وایبر و تلگرام را به سرقت می برد.
محققان شرکت چینی »داس سکیوریتی« هم جمعه گذشته گزارشی را در ویچت درباره این هکرها که 

»گروه سای دبلیو سی« نامیدند، منتشر کردند.
بر اســاس گزارش بلومبرگ، ســازمانهای دولتی و نظامی با توجه به اطلاعات محرمانه و مهمی که در 
شبکه هایشان نگهداری می کنند، اغلب هدف اصلی هکرها هستند و ایمیل همچنان یکی از رایج ترین 
شیوه های رخنه به شبکه ها شناخته می شود. شاخص اطلاعات تهدید آی بی ام سکوریتی سال گذشته نشان 

داد آسیا به به منطقه ای تبدیل شده که اکثر حملات سایبری هدفمند از آنجا انجام می شود.

سرقت اطلاعات نظامی کشورهای 
آسیایی از سوی هکرهای دولتی 


